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„Să vă iubiţi unul pe altul! Precum Eu v-am iubit pe voi, aşa şi voi 
să vă iubiţi unul pe altul!” (Ioan 13, 34) 

VIAŢA CREŞTINĂ 
 

ând Hristos i-a spus femeii samari-
nence „Eu sunt Mesia”, aceasta și-a 
lăsat găleata și s-a dus în satul ei 

pentru a spune și altora despre Cel pe care L-
a întâlnit. Putem spune și noi altora „Veniți la 
biserică pentru a asculta de Dumnezeu prin 
preot, el este cel de care trebuie să ascul-
tăm”, deoarece Hristos a spus: „Cine ascultă 
de voi (adică de preoți), de Mine ascultă”. 
● Bucuria femeii că L-a cunoscut pe 
Dumnezeu a fost atât de mare, încât a simțit 
să spună și altora. Cu atât mai mult noi, dacă 
Îl simțim, dacă Îl cunoaștem pe Dumnezeu, 
se cuvine să spunem, să strigăm și altora. 
Sau chiar când avem o bucurie lumească, 
îngăduită de Dumnezeu, este  firesc să 
simțim să o mărturisim și celorlalți, chiar dacă 
nu suntem vrednici. Nici femeia samarine-
ancă nu era tocmai vrednică de a i se de-
scoperi așa vădit Hristos, și totuși, s-a învred-
nicit de aceasta.  
●  Când Hristos i-a spus că a avut 5 bărbați, 
iar cel pe care îl avea atunci nu îi era bărbat, 
ea s-a luminat și I-a pus Mântuitorului o 
întrebare pentru mântuire: „Unde se cuvine să 
ne închinăm?”. Astfel, ne îndeamnă și pe noi 
să ne punem întrebări duhovnicești: „Unde ne 
putem închina?”, „Unde Îl putem găsi pe 
Dumnezeu?”. Pe Dumnezeu Îl putem găsi în 
toate ale ortodoxiei noastre, chiar și  într-un 
grajd, ca Sf. Ioan Rusul. 

●  Samarineanca, dintr-o femeie cu neput-
ințe, a ajuns propovăduitoare a lui 
Dumnezeu, și-a dat viața pentru El și a 
devenit Sfânta Muceniță Fotini, care se 
tâlcuiește „lumini-ță”. Și noi putem deveni 
propovăduitori și îi putem ajuta și pe alții să 
Îl cunoască pe Dumnezeu, prin faptele no-
astre. 
●  Așa cum femeia samarineancă s-a de-
tașat de găleata ei și nu a mai luat apă, așa 
să ne detașăm și noi de problemele pe care 
credem că le mai avem duminica și de 
sărbători și să venim spre Dumnezeu, de-
terminându-i și pe alții să vină.Când as-
cultăm de duhovnic, ascultăm de 
Dumnezeu. Tot ceea ce ne spune duhov-
nicul este de la Dumnezeu și este spre bi-
nele nostru.  
●  Când ascultăm sfaturile sale, ne întărim, 
primim putere, dobândim bucurie. Este mult 
mai ușor să ascultăm de duhovnic, decât să 
ne gândim noi cum ar trebui să facem.  
Dacă punem o întrebare duhovnicului pen-
tru a ne ajuta în rezolvarea unei probleme, 
trebuie să facem așa cum ne spune el, 
deoarece  Dumnezeu ne vorbește prin pre-
ot.  
●  Trebuie să păstrăm o legătură strânsă cu 
duhovnicul, pentru a primi ajutor de la 
Dumnezeu. 

(Sursa: parohialipanesti.ro) 

ragii mei, 
în predica de duminică (13 ianu-
arie 2019), când s-au împlinit    

6 ani de la instalarea mea ca paroh la Mün-
chen,  v-am propus proiectul intitulat: 
Dumnezeu poate! 
     Astfel, v-am îndemnat ca-n decursul a-
cestui an (și nu numai!), să vă alegeți fiecare 
o persoană (ne)botezată (din familie, cercul 
de prieteni, colegi de serviciu etc.), care se 
află momentan departe de Dumnezeu și de 
Biserică și să vă rugați în fiecare zi pentru 
întoarcerea ei. Rugăciunea noastră stărui-
toare, izvorâtă din credința că Dumnezeu 
poate face acest lucru, conform celor spuse 
de Hristos Domnul: „Cele ce sunt cu nepu-
tință la oameni sunt cu putință la 
Dumnezeu” (Luca 18,27), îi va întoarce pe 
frații noștri la credință, la Dumnezeu și, im-
plicit, la Biserică.  
     Iată un exemplu dat de Sfântul Paisie 

Aghioritul: 
 
«– Părinte, există oameni care nu cred, dar 
sunt compătimitori şi fac fapte bune. 
– Când un om lumesc dă cu scop curat şi nu 
din slavă deşartă, atunci Dumnezeu nu-l va 
lăsa, ci mai târziu îi va vorbi în inimă. Un cu-
noscut de-al meu, ce trăia în Elveţia, mi-a 
povestit odată următoarea întâmplare: O fe-
meie bogată, dar atee, era atât de compătimi-
toare, încât ajunsese să-şi împartă toată 
averea sa la săraci şi scăpătaţi. În cele din 
urmă a rămas foarte săracă. Atunci toţi cei 
care au fost ajutaţi de ea s-au îngrijit să o 
aducă în cel mai bun azil. Dar cu toate că a 
făcut atâtea fapte bune, a rămas atee. Mer-
geau şi îi vorbeau despre Hristos, dar nu 

primea cuvântul. Spunea că Hristos n-a fost 
nimic altceva decât un om bun, un lucrător 
social şi alte teorii de felul acesta. Poate că şi 
creştinii pe care i-a cunoscut, nu au putut-o 
ajuta prin pilda vieţii lor. Fă rugăciune pentru 
sufletul acesta!, mi-a spus prietenul meu. În 
tot cazul a făcut multă rugăciune şi acela 
pentru întoarcerea ei. După o vreme mi-a 
spus prietenul meu: Într-o zi când am mers s-
o cercetez la azil, am aflat-o în întregime 
schimbată. «Cred, cred», striga ea. I se în-
tâmplase ceva care a schimbat-o. A cerut 
după ace-ea să fie botezată.»” (Cuviosul Pai-
sie Aghioritul, Cuvinte duhovnicești, vol.2:  
Trezvie duhovnicească, pp. 180-181) 
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e 20 mai a fost ziua albinelor în ca-
lendarul iubitorilor naturii. Creștinii, 
asemenea albinelor, iau ce este bun 

din sărbătorirea acestei creaturi minunate: 
culegerea roadelor bune, grija față de stup 
până la sacrificiu, vederea frumuseții. 
     „Mergi la albină şi vezi cât e de harnică 
şi ce lucrare iscusită săvârşeşte. Munca ei 
o folosesc spre sănătate şi regii şi oame-
nii de rând. Ea e iubită şi lăudată de toţi, 
deşi e slabă în putere, dar e minunată cu 
iscusinţa” (Pildele lui Solomon, 6, 8). Și, mai 
apoi: „Până când, leneşule, vei mai sta cul-
cat? Când te vei scula din somnul tău?”. 
Asemenea albinei, Solomon a ales să pri-
mească ce este bun, înțelepciunea, și ne 
arată calea de urmat. Albina alege ce e de 
folos, utilul cu adevărat, în solitudine și 
nesingurătate. 
     „Mică este între cele zburătoare albina, 
dar rodul ei întrece orice dulceaţă” 
(Ecclesiasticul 11, 3). Rodul accesibil nouă, 
fagurele, e rezultatul cooperării acestor ființe. 
Roiul își apără rodul și este de temut celor 
care nu ascultă cuvântul lui Dumnezeu („a 

tăbărât asupra voastră ca albinele” – Deuter-
onomul 1, 43), dar celor care urmează binele 
li-l oferă. Și omul, și plantele polenizate se 
bucură de lucrul albinelor, urmându-și fiecare 
rostul în lume. 
     Frumusețea albinei este semn al puterii 
creatoare a lui Domnului: „De frumuseţea 
albinei ei se va mira ochiul şi de viscolul ei 
se va spăimânta inima” (Ecclesiasticul 43, 
22). Dincolo de resursele naturale și serviciile 
ecosistemice pe care ni le furnizează aceste 
ființe se află înțelesul lor, la care ajungem 
doar prin Duhul Domnului, curățați de lăcomii 
și interese lumești. Duhul Domnului „e mai 

dulce ca mierea şi [...] mai tare ca leul” 
(Cartea judecătorilor 14, 18). 
     Asemenea albinei, Sfânta Împărăteasă 
Elena nu ar fi căutat binele dacă nu l-ar fi găsit 
deja, dacă nu ar fi pogorât peste ea Duhul 
Domnului. L-a căutat, l-a găsit și ni l-a așezat 
la vedere tuturor în stupul vieții noastre, ca să 
ne bucurăm. 
     Între lucru și ascultare, între Marta și Ma-
ria, să urmăm binele în casa noastră, sub 
semnul Sfintei Cruci, urcând pe cât putem din 
locul jos în care ne aflăm. 
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e spune că chipul omului este oglinda 
sufletului. Frumusețea spirituală a 
omului vine dinlăuntrul nostru, de 

aceea viața noastră interioară se impune 
atenției pentru a fi cercetată, primenită și 
mereu îmbogățită. Psalmistul David cere: 
„inimă curată zideşte întru mine 
Dumnezeule” (Psalmul 50). 
     Curățenia sufletească este prima con-
diție pe care o cere Mântuitorul Hristos: „din 
inimă ies gânduri rele, ucideri, desfrânări, 
furtișaguri, mărturii mincinoase, hule” (Matei 
15, 19). Astfel ni se arată însemnătatea părții 

lăuntrice a faptei, adică a intenției ce-i stă la 
temelie. 
     Poftele, gândurile necurate sunt semințe 
din care odrăslesc păcatele și deci acestea 
trebuie smulse din rădăcini. Curățenia su-
fletească este prima treaptă a sfințeniei. 
     Omul cu inima curată și cu sufletul deschis 
are o privire senină, cu zâmbetul pe buze, plin 
de viață și dornic parcă de a face mereu ca și 
cei din jurul său să fie asemenea lui. În viața 
noastră familiară și în aducerile aminte din 
copilăria noastră încercăm întotdeauna duioa-
se și nostalgice amintiri plăcute, de ambianța 

caldă pe care am gustat-o în asemenea mo-
mente, care nu se șterg niciodată din aminti-
rea noastră. 
     Curățenia sufletească este un tonifiant 
privind dragostea și buna dispoziție pentru 
munca ce o avem de depus fiecare dintre noi. 
Curățenia inimii noastre naște bună dispoziție 
în relațiile ce le avem cu semenii noștri. 
Această curățenie este însoțită de sinceritate 
totală și dăruire în dragostea față de 
Dumnezeu și de aproapele. 
     Omul care nu are inima curată, în singură-
tatea și liniștea de care are nevoie în momente 
de odihnă, este stăpânit de gânduri negre și o 
neliniște parcă pune stăpânire pe întreaga lui 
ființă. 
     Prin curățenia sufletească se produce acea 
armonie și acel echilibru sufletesc care naște 
încredere în noi înșine, putere de muncă, 
mulțumire sufletească pentru  îndeplinirea unei 
misiuni ce ne este încredințată. 
     Pentru curățenia sufletească, Biserica ne 
pune la îndemână mijloace sfințitoare, care 
toarnă în suflete și în inimi picături ca roua 
dimineții „curățindu-ne de toată întinăciunea”. 
Dintre aceste lucrări sfințitoare amintim Sfin-
tele Taine, a Spovedaniei și a Sfintei Împărtă-
șanii. Biserica învață că fiecare avem nevoie 
de această primenire și aerisire a vieții noastre 
lăuntrice, Sfinte Taine care „să ne curățească 
pe noi de toată nedreptatea”.       
     Cu sufletele și inimile curate, împăcați cu 
noi înșine, cu încredere în puterile noastre, 
vom gusta din plin frumusețea zilelor noastre, 
respectând rânduielile lui Dumnezeu, cultivând 
florile alese ale virtuților creștine. 
     Să deschidem ușa sufletelor și a inimilor 
noastre curate și înnoite și cu inimă curată 
să primim cele de folos sufletelor noastre .   
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